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  Pohádkový Kinematovlak vyjel na svou trasu v úterý 1. dubna 2008 
v 11.00 hodin z Hradce Králové a ve čtvrtek 10.4.2008 dorazil také do 
Rokytnice v Orlických horách. Kinematovlak, který je již pátým rokem 
pevnou součástí doprovodného programu Mezinárodního festivalu fi lmů 
pro děti a mládež, přiváží fi lmy k dětem, které se do samotného festi-
valového Zlína nedostanou. Během měsíců dubna a května tak mohly 
děti v Kinematovlaku shlédnout více než 450 oblíbených pohádek a 
večerníčků ze zlatého fondu české fi lmové a televizní tvorby pro děti. 
Děti z mateřských škol z Rokytnice v O.h., z Pěčína, z Bartošovic v O.h., 
ze Základní školy v Rokytnici v O.h. … přišly v dopoledních hodinách 
zhlédnout přichystané pohádky ,v odpoledních hodinách se promítalo pro 
starší děti a širokou veřejnost. Dle kladných ohlasů dětí byla tato akce 
velmi vydařená. Ve výstavním, doprovodném vagónu si návštěvníci mohli 
prohlédnout výstavu s železniční tematikou a také výsledky dětské výtvar-
né soutěže, jejíž letošní námět byl: Lesní strašidla.
Při této příležitosti jsme požádali o krátký rozhovor pana Vladimíra Janála 
– obsluhu Kinematovlaku.

 Jaké druhy fi lmů se v Kinematovlaku promítají, pro koho jsou fi l-
my určeny a jak dlouhou dobu denně promítáte?
  Dopolední promítání se zaměřuje na děti z MŠ a děti školního věku, kte-
rým jsou promítány animované fi lmy a večerníčky. V odpoledních hodi-
nách jsou v programu zařazeny fi lmy pro starší mládež.
V našem Kinematovlaku promítáme od 8.00 do 16.30 hodin. Ve dnech 
pracovního klidu je doba promítání prodloužena až do 18 hodin.

 Jak dlouho již Kinematovlak vyráží na své cesty?
  Od roku 2004. Na základě dohody mezi ČD a fi lmovým festivalem pro 
děti a mládež ve Zlíně je organizována tato propagační akce. 
Tato akce se dá rozdělit do takových „2 cílů“:

1.Přilákat děti k železnici a k vlakům obecně.
2.Seznámit širokou veřejnost s mezinárodním festivalem pro děti a mlá-
dež.
Hlavním partnerem této akce je Česká televize, která nám dodává pro tuto 
akci fi lmy a pohádky. Dalšími partnery jsou: Země pohádek, společnost 
BOSTON FILM, INTERSONIC, společnost FILM EXPORT, LESY ČR 

 Ve kterém městě započal Kinematovlak svou jízdu v letošním roce 
a kde bude svou jízdu končit?
Vlak vyrazil 1.4.2008 z Hradce Králové a svou pouť zakončí v ČR v Hor-
ním Lidči. Na své festivalové cestě Kinematovlak přiveze pohádky do 21 
měst a vesnic v celé České republice.

 Kinematovlak vyráží na své cesty jen po vlastech českých nebo také 
do ciziny?
Letos zavítáme poprvé také na Slovensko, kde navštívíme na 15 měst. 
Přejíždět hranice na Slovensko budeme v neděli 4.5. 

 Kolik diváků v průměru Kinematovlak navštíví?
Na tuto otázku není jednoduché odpovědět. Denně v průměru navštíví 
promítání cca 300 dětí.

 Jaké pohádky a fi lmy jsou u dětí nejoblíbenější?
Nejoblíbenější jsou u dětí fi lmy a pohádky: o Krtečkovi, Křemílek a 
Vochomůrka, Rákosníček, Rumcajs a Manka.

 Kolik vagónů celkem vyráží na cesty?
Kinematovlak tvoří celkem 3 vagóny:
1.vagón promítací
2.vagón – železniční muzeum (soukromé muzeum VÁCLAV SIMBARTL 
A SYN)
3.vagón – salonní vůz (zázemí technického doprovodu)

Děkuji za příjemný rozhovor panu Vladimíru Janálovi, KG
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ROKYTNICE
Kompletní Usnesení rady města je uvedeno na internetových stránkách 

města www.rokytnice.cz nebo k nahlédnutí 
na Městském úřadu v Rokytnici v Orlických horách.

Body z jednání rady města dne 31.03.2008 a 14.04.2008 – zkrácený výpis

 Žádost o schválení hospodářského výsledku za rok 2007 a převodu 
rezervního fondu  z roku 2007 do rozpočtu – Základní škola Rokytnice 
v Orlických horách
Rada města schvaluje: 

 hospodářský výsledek (zisk) školy za rok 2007  ve výši 28.028,14 Kč – 
doplňková činnost,

 převedení hospodářského výsledku z r. 2007 ve výši 28.028,14 Kč do rezerv-
ního fondu školy, navýšení rozpočtu školy v roce 2008 o částku 56.171,60 Kč 
převedením z rezervního fondu školy (tj. sponzorské dary od fi rem ve výši 
45.000,- Kč, sponzorské dary od veřejnosti ve výši 6.803,60 Kč a úhrada za 
poškozené učebnice od dětí ve výši 4.368,- Kč).

 Hospodaření za rok 2007 – Základní škola Rokytnice v Orlických 
horách
Rada města bere na vědomí  Zprávu o hospodaření Základní školy Rokytni-
ce v O. h. za rok 2007.

 Hospodaření za rok 2007 – Mateřská škola Rokytnice v Orlických 
horách
Rada města bere na vědomí  Zprávu o hospodaření Mateřské školy Rokyt-
nice v O. h. za rok 2007.
Rada města schvaluje hospodářský výsledek za rok 2007.

 Cyklistické závody „Český pohár v silniční cyklistice - Smlouva o rekla-
mě – STRABAG a.s.
Rada města schvaluje uzavřít smlouvu o reklamě se spol. STRABAG a.s.
Rada města schvaluje partnerství Města Rokytnice v O. h. při pořádání cyk-
listických závodů „Český pohár v silniční cyklistice“ v Rokytnici v Orlických 
horách ve dnech 18.7. – 19.7.2008.

 Vyhodnocení bezpečnostní situace r. 2007 – Policie ČR Rokytnice v 
Orlických horách.
Rada města bere na vědomí zprávu Policie ČR, Obvodní oddělení, Rokytni-
ce v O. h. o bezpečnostní situaci v katastru města Rokytnice v O. h. za období 
roku 2007.

 Žádost o schválení výsledku hospodaření za rok 2007 a jeho využití 
– Městské správy bytů
Rada města schvaluje:
- výsledek hospodaření (zisk) Městské správy bytů za rok 2007 ve výši 
33.556,64 Kč – hlavní činnost a ve výši 26.035,- Kč – doplňková činnost,  
- převést zisk z hlavní činnosti ve výši 33.556,64 Kč na účet zřizovatele a zisk 
z doplňkové činnosti ve výši 26.035,- Kč použít na pořízení notebooku.

 Povodí Labe, s.p. – Žádost o souhlas s konáním letního dětského 
tábora
Rada města souhlasí s konáním letního dětského tábora Povodí Labe, s.p. 
Hradec Králové v termínu od 5.7. – 9.8.2008 v k.ú. Nebeská Rybná – Julinčino 
údolí.
  Řešení pohledávek
Rada města bere na vědomí žádost fi nančního odboru o řešení dlouhodobých 
pohledávek.
Rada města ukládá kontaktovat fi rmy na vymáhání pohledávek a zajistit 
smluvní podklady pro výběr konkrétní fi rmy k zajištění vymáhání pohledá-
vek.

 Granty Královéhradeckého kraje
Rada města schvaluje podání žádostí o granty v dotačních programech Krá-
lovéhradeckého kraje dle předloženého návrhu. 

 Úhrada za zařizovací předměty v bytech – MSB
Rada města schvaluje rozšíření pronájmu o další zařizovací předměty 
v nájemních bytech v majetku města dle předloženého návrhu.

 Oznámení o přerušení provozu MŠ v době letních prázdnin
Rada města bere na vědomí oznámení o přerušení provozu Mateřské školy 
v Rokytnici v Orlických horách od  21.7.2008  do 15.8.2008 v době letních 
prázdnin.

POZNEJTE NAŠE 

SOUSEDY - díl 3.
   Vstupem Česka a Polska do tzv. Schengenského prostoru bez vnitř-
ních hranic se nám otevírá možnost ještě většího svobodného cesto-
vání téměř do všech zemí EU. Obyvatelé Rokytnice a okolí sdílejí 
státní hranici s Polskou republikou a díky otevření hraničního mostu 
přes Divokou Orlici (polsky Dzika Orlica) v Bartošovicích pro moto-
rová vozidla, získávají možnost blíže poznat naše severní sousedy, 
o kterých toho, ruku na srdce, asi moc nevíme. Současně bude tento 
seriál postupně uveřejňován na internetových stránkách města www.
rokytnice.cz – Info-servis – Ziemia Kłodzka (PL).

  Dnes zaměříme svoji pozornost na Gminu Duszniki Zdrój, česky 
Lázně Dušníky (německy nazývané Bad Reinerz) a především její 
lázeňské centrum, které je známé po celém Polsku.Dušníky vděčí za 
svůj vznik především staré obchodní stezce z Čech do Kladska a první 
osídlení v této oblasti lze vystopovat už na přelomu 10. a 11. století. 
První písemná zmínka o městě je ovšem až z r.1324. Pravděpodobně 
již v polovině 14. století obdržely Dušníky městská práva. Největší 
pohromou pro město byly husitské výboje a třicetiletá válka. Hlavní 
rozvoj oblasti nastal v 17. a 18. století, kdy se rozvíjelo především 
tkalcovství, obchod s plátny, papírenský průmysl a samozřejmě lázeň-
ství. 
První zmínky o léčivých pramenech pocházejí z počátku 15. stole-
tí. V r. 1769 proběhly první průzkumy minerálních pramenů, které 
znamenaly prudký vzestup rozvoje lázeňství. Začalo se s budováním 
lázeňských pavilonů a začátkem 19. století patřily lázně v Dušníkách 
k nejznámějším v Evropě. V r. 1905 byly lázně napojeny na železniční 
síť tehdejšího Pruska, což přineslo další nárůst lázeňských hostů a 
celkový rozvoj města. 
Mezi neznámější hosty lázní patřil polský hudební skladatel Fryderik 
Chopin (1810-1849), který v lázních pobýval v r. 1826. Místní lázeň-
ské prostředí jej velmi oslovovalo. Geniální skladatel zde uspořádal 
také několik charitativních koncertů. 
Po r. 1945 se Dušníky staly nejznámějším polským lázeňským měs-
tem. Již v r. 1946 zde byl uspořádaný první mezinárodní Chopinovský 
festival (Międzynarodowy Festiwal Chopinowski). V letošním roce se 
bude ve dnech 1. - 9. srpna konat již jeho 63. ročník. 

  Pět léčivých zřídel (Pieniawa Chopina, Jan Kazimierz, Agata, Jacek 
a B-4) o teplotě vody 12 – 18 stupňů se využívá  pro léčbu kardiovas-
kulárních chorob, zažívacích problémů, nemocí dýchacích cest, gyne-
kologických potíží a osteoporózy. 

  Mezi hlavní  turistické atrakce patří muzeum papírnictví, které má 
ve městě velmi dlouhou tradici. Již r. 1526 vzniká v Dušníkách první 
papírenský mlýn. Brzy se papírna stává nejznámějším výrobcem kva-
litního ručně vyráběného papíru v celém Slezsku. V r. 1607 dokonce 
císař Rudolf II. povyšuje majitele papírny, bratry Kretschmerové do 
šlechtického stavu. V r. 1685 je papírna hlavním dodavatelem papíru 
pro všechny úřady ve Vratislavi (dnes Wroclaw). Novodobé muze-
um papíru vzniklo v r. 1968 a můžete jej v letním období navštívit 
v době od 9 do 17 hodin a v zimní sezóně od 9 do 15 hodin. Informace 
o muzeu naleznete také v české jazyce na internetových stránkách 
muzea www.muzpap.pl. Město Dušníky dnes žije nejen lázeňstvím, 
ale patří mezi významná kulturní a turistická střediska regionu. Neda-
leko lázní je známé polské lyžařské středisko Zielenec, které je situo-
váno v těsné blízkosti pod českou Masarykovou chatou na Šerlichu. 

  Gmina Lázně Dušníky patří mezi tzv. městské gminy. Na jejím území 
žije přes 5 tisíc obyvatel a je položena v nadmořské výšce nad 500 
m.n.m. 
  Z Rokytnice se lze do Dušníků dopravit nejlépe autem nebo na kole 
přes hraniční most v Orlickém Záhoří,kde odbočíte vlevo směrem na 
Kudowu Zdrój. Před horským střediskem Zielenec musíte odbočit 
vpravo do údolí, kde po asi 5 km vjedete přímo do lázeňského města. 
Vzdálenost z Rokytnice je asi 32 km.                        Petr Hudousek



Objíž�ka na Hradec Králové

   
 Cestu do Hradce Králové nám v brzké době zkomplikuje nejhorší 

objížďka v historii (vyjádření tiskového mluvčího KÚ). Bude se opravovat 
a rozšiřovat cca 5 km dlouhý úsek silnice I/11 mezi Třebechovicemi pod 
Orebem a Týništěm nad Orlicí. Od 5. 5. do 30. 6. 2008 půjde o částečnou 
uzavírku. Pokud pojedete v této době do Hradce Králové (dále HK), poje-
dete po stávající komunikaci. Zpět musíte po objížďce - osobní doprava 
– HK – Holice – Borohrádek – Čestice. Nákladní doprava – HK – Holi-
ce – Vysoké Mýto – Litomyšl – Svitavy – Třebovice – Česká Třebová 
– Ústí nad Orlicí – Vamberk. Autobusová linková doprava bude vedena 
přes Třebechovice p. O. – Ledce – Bolehošť do Týniště a nebude se smět 
používat pro osobní, natož nákladní dopravu (PČR bude kontrolovat).
Od 1. 7. do 30. 9. 2008 bude uzavírka úplná. Osobní doprava bude vedena  
obousměrně jako při částečné uzavírce z HK, tedy Čestice – Borohrádek 
– Holice – HK. Nákladní doprava: Vamberk – Rychnov n. Kn. – Dobruška 
– Nové Město n. Met. – směr Náchod – Jaroměř – HK. Zpět jako při čás-
tečné uzavírce. Autobusová linková doprava stejně jako při částečné z HK, 
ale obousměrně.                                                                  Petr Lavrenčík

Knihovna v Rokytnici

ZAJÍMAVÉ NOVINKY KVĚTEN 2008

Romány pro ženy:

Připravena 
– Marby Ch.
Díra v duši 
– Bartologo T.
Hladový oceán
– Greenlaw L.
Naučná literatůra:

Hrátky s češtinou 
Já a vše kolem mne - 
angličtina
Ostatní beletrie:

Natascha Kampusch 
– autobiografie 
Detektivky :

Náhlá smrt
– Rosenfeld D.

Nehýbej se 
– Mazantini M. 
Otevřená sezona 
– Box Ch. 
SCIFI 
Zaklínač I. - 
Sapkowski A.
Lux Perpetua 
– Sapkowski A. 
Přebyteční – Malley G. 
Pro děti a mládež :

WITCH Panenská růže 
– Moller L.
Bráchové a jiné 
katastrofy – Březina T.
Čtyřnohý záchrance 
– Boehme J. 

AKCE KNIHOVNY NA KVĚTEN
AUTORSKÉ ČTENÍ IVY VÁVROVÉ - termín bude upřesněn 

BURZA KNIH – út,čt 13-18 h

Pečovatelská služba 
Města Rokytnice v O.h.

Horská 303, Rokytnice v O.h.

Nabízí své 
služby:

 při zajištění stravy
 při osobní hygieně

 při zajištění chodu domácnosti
 při zvládání běžných úkonů o svoji osobu

 při zprostředkovávání kontaktu 
se společenským prostředím

 při uplatňování práv, při obstarávání 
osobních záležitostí

Provozní doba – pracovní dny
pondělí - pátek     6,30 - 15,00

e-mail: pecovatelska.sluzba@mu.rokytnice.cz
       dasa.lavrencikova@mu.rokytnice.cz

Tel.: 491 616 996

Z PRACOVNÍHO KALENDÁŘE VEDENÍ MĚSTA:

BŘEZEN 2008

4.4. Starosta města se zúčastnil spolu s místostaros-
tou a zástupcem velitele hasičů jednání v Rokytnici 
nad Jizerou o přípravě 35.ročníku Setkání Rokyt-
nic ČR, které se uskuteční  ve dnech 27-29.6.2008 
v Rokytnici nad Jizerou. 
7.4. Starosta města jednal ve Vamberku se zástupci 
spol. OREDO a starosty okolních obcí o úpravách 
jízdních řádů železniční a autobusové dopravy 
v regionu.
7.4. Starosta města se zúčastnil v Rychnově n.K. 
zasedání Rady DSO Region Orlické hory.
14.4. Zasedání Rady města.
16.4. Starosta města se zúčastnil na Pražském hradě 
slavnostního zasedání Sdružení historických sídel 
Čech, Moravy a Slezska.
30.4. Starosta města se zúčastnil v Rychnově n.K. 
zasedání Rady DSO Region Orlické hory.

Od 1. května letošního roku se opět otevřelo 
veřejnosti  muzeum Tvrz Hanička.
Provozní doba je pro rok 2008: květen - červen 

SO 9,30 - 15.00  NE, SV 9.30 - 14.00, 
Pondělí - ZAVŘENO (mimo státních svátků)

červen v týdnu mimo PO 
prohlídky v 10.00, 11.00, 13.00, 14.00  
červenec - srpen mimo PO 9.30 - 17.00  

září - říjen SO 9.30 - 15.00, NE, SV 9.30 - 14.00,
Pondělí - ZAVŘENO (mimo státních svátků)
Pro letošní rok došlo též k úpravě vstupného.

Základní 55,-Kč, snížené 35,-Kč, rodinné 150,-Kč.

Více informací na www.hanicka.cz nebo na tel.: 736 752 218.

Nabídka letní brigády
Nabízíme sezonní brigádu v turistickém informačním centru v Rokytnici 
v Orlických horách. Od 1. července do 31.srpna 2008 na pozici pracovníka 

informačního centra. Bližší informace: Miroslav Rücker – 736752200 
nebo mirek.rucker@rokytnice.cz

Sokol Rokytnice v Orlických horách

POŘÁDÁ VE DNECH 24.8. - 29.8.2008

LETNÍ TÁBOŘENÍ PRO DĚTI V ČESKÉM RÁJI 
– obec Krčkovice

-doprava vlakem tam i zpět
 Maximální počet účastníků je 25    Cena: 1.500,- Kč 

informace a kontakt: Ing. Jan Fremuth - 603 582294, e-mail: fremuth@c-box.cz



  Městské informační a kulturní středisko a DÉČKO Rychnov nad Kněž-
nou uspořádalo v sobotu 12.4.2008 DĚTSKÝ MAŠKARNÍ KARNEVAL.
Pro děti byly přichystány nejrůznější hry a soutěže (opičí dráha, přetahová-
ní lanem ...), za které děti dostaly sladké odměny. Samozřejmě nechybělo 
vyhlášení nejhezčích masek karnevalu a přichystána byla také diskotéka 
pro děti.
  Velké poděkování patří pořadatelům akce a všem, kteří se na dětském 
karnevale podíleli.

DĚTSKÝ KARNEVAL
1. ROKYTNICKÉ 

TANCOVÁNÍ

  „...Ani sníh, ani mráz na Fešáky nestačí...“ zpíval kdysi Michal Tučný. Dlužno 
podotknout, že rokytničtí si v odolnosti s Fešáky nezadají a navzdory nečekané 
sněhové nadílce se v sobotu 22.3. sešli na historicky první výuce country tanců.
Pod vedením zkušeného collera Dany Jedličkové si tak mohli vyzkoušet, jak 
se tančí „kola i řady“ a naučili se prvním country tancům Divokého Západu, 
zatímco o zvuk se profesionálně staral p. Ivo Majvald. 
Na řadu přišly i ukázky dalších tanečních country stylů a  předtančení souborů 
Alabama a Western gang.
   Máme radost, že si s námi zatančili nejen „mlaďáci, ale i zdatná „střední gene-
race“ a doufáme, že tomu tak bude i nadále, neboť country je velmi rozmanitá 
záležitost a svůj styl si zde najde opravdu každý.  
Díky počasí nás bylo co do počtu o přespolní méně a původně plánovaný 
Restaurant Klub bychom nenaplnili a tak velké díky patří ochotě ing. Maixnero-
vé z hotelu Rokytenka, která nám vyšla vstříc a uvolnila menší prostor v kavárně 
hotelu. Zázemí bylo úžasné a díky dřevěnému stropu i velmi stylové. 
  Další country tancování, které se bude konat vždy jednou měsíčně, už přesou-
váme do ZŠ v Rokytnici a velmi si vážíme ochoty, s jakou k akcím pro spolu-
občany přistupují – stejně jako informační centrum, kde se vždy včas dozvíte 
další termín. 
2. country tancování proběhlo 19.4.2008 v Základní škole v Rokytnici v O.h. 
V květnu proběhne další výuka, bližší informace se dozvíte na plakátech.
  Zveme srdečně všechny, i Vás, kdo se trochu ostýcháte a přesto si to rádi zkusili: 
neváhejte a přijďte se mezi nás podívat – ať už jste pár nebo sami – country tance 
jsou tu každý měsíc. Potřebujete pouze : věk mezi cca 12 – 99 lety, umět počítat 
do osmi (nebo dvakrát do čtyř) a rozeznat pravou ruku (nohu) od levé.

Těší se na vás coller a choreograf souborů Western gang 
a Alabama Dana Jedličková, které pracují při DDM ANIMO Žamberk.

OSLAVY DNE PAMÁTEK V ROKYTNICI V O.H.
  O památky byl zájem v sobotu dne 12.dubna 2008 se již podruhé 
město Rokytnice v Orlických horách připojilo k připomenutí si Mezi-
národního dne památek. Návštěvníci mohli během odpoledne navští-
vit jinak uzavřený kostel Nejsvětější Trojice ležící v prostoru bývalé-
ho hřbitova a pohlédnout na město z ptačí perspektivy z věže farního 
kostela Všech svatých. I přes ne úplně příznivé chladné počasí využilo 
této možnosti více než 120 občanů a návštěvníků města. Novinkou 
letos byla komentovaná vycházka po rokytnických pamětihodnostech. 
Za odborného výkladu starosty města Petra Hudouska navštívilo 60 
zájemců kostel Nejsvětější Trojice, kapli sv. Anny, zámek, farní kostel 
a židovský hřbitov. Poděkování náleží majiteli zámku – firmě Strojír-
ny Rokytnice – za umožnění vstupu do objektu zámku a rovněž čle-
nům okrašlovacího a vlastivědného spolku Rokytenka, kteří podobně 
jako v loňském roce pomohli s organizací celé akce.

Mgr. Jan Morávek



SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ DOMU SPLAV V ROKYTNICI V O.H.SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ DOMU SPLAV V ROKYTNICI V O.H.

    V Rokytnici v Orlických horách byl 16. dubna navečer slav-
nostně otevřen Dům enviromentální výchovy, jehož provozo-
vatelem bude Sdružení Splav, o.s., a partnery Sdružení VILLA 
NOVA Uhřínov pod Dešntou, Sdružení Greenstorming Kostelec 
nad Orlicí, Místní akční skupina Vyhlídka se sídlem v Zámě-
li, Správa Chráněné krajinné oblasti Orlické hory Rychnov nad 
Kněžnou a Dům dětí a mládeže Rychnov nad Kněžnou.
  Působit bude nejen jako středisko enviromentální výchovy, 
ale také jako ekologické informační centrum a Středisko vise-
grádské a přeshraniční spolupráce. Otevřené bude od středy 
do neděle po celý rok, ve všech dnech bude sloužit výstavám, 
internetu, počítačům, tisku a kopírování, ve středu bude využito 
pro informační a poradenskou činnost nájemce a partnerů, ve 
čtvrtek tu budou pravidelné kroužky a knihovna, pátky budou 
věnovány kulturním akcím, jako vernisážím, promítání, bese-
dám a přednáškám, a o sobotách dílnám, výletům, vycházkám, 
brigádám a vzdělávacím kurzům. 
  Akce jsou už naplánovány do konce roku, těmi prvními jsou  
výstava Jiráskovou horskou stezkou, turistické plíšky z Orlic-
kých hor a sběratelé Orlických hor, přednáška Orlické hory na 
starých fotografiích, na květen mj. výstava s názvem Kapka 
k ochraně přírody, beseda k ochraně přírody v Orlických horách, 
na červen je připravena výstava Proměny baroka v Orlických 
horách a přednáška Proměny kostela v Neratově.  Mezitím bude 
probíhat např. kurz regionálních průvodců. 
  Středisko enviromentální výchovy bude zajišťovat výstav-
ní, kulturní, přednáškovou, osvětovou činnost pro veřejnost, 
zájmové kroužky dětí, mládeže a dospělých, osvětové akce pro 
školy a další skupiny občanů. Informační ekologické centrum 
(tzv. Zelené centrum) pak  půjčování, prodej publikací, CD a 
DVD s enviromentální tematikou a propagační činnost.  Středis-

ko visegrádské a přeshraniční spolupráce pak bude zajišťovat 
zprostředkování kontaktů, kulturní a vzdělávací  akce, výuku 
jazyků, vyhledávání dotačních zdrojů, konzultace záměrů a 
organizaci výměn mládeže.
  Kromě toho tu bude možnost podnájmu prostor dalším nezis-
kovým organizacím, konkrétně pro pracoviště Místní akční 
skupiny Vyhlídka (zajišťuje poradenskou činnost zemědělským 
subjektům, konzultace a příjem projektů LEADER, vzdělávání 
zemědělské veřejnosti), pro Správu Chráněné krajinné oblasti 
Orlické hory (státní správa a osvětová činnost), pro Dům dětí 
a mládeže z Rychnova nad Kněžnou (zájmové a volnočasové 
aktivity pro děti a mládež), pro Euroregion Glacensis (konzulta-
ce záměrů česko-polské spolupráce a informační činnost o pro-
gramech přeshraniční spolupráce) a Muzeum zimních sportů, 
turistiky a řemesel v Deštném v Orlických horách (výstavy a 
přednášky). 
Sdružení Splav, které vzniklo jako nejmenší v České republi-
ce na konci roku 2004, má za sebou bohatou činnost. Nejpr-
ve sdružovalo 13 obcí (jeho středem byl Skuhrov nad Bělou), 
v roce 2005 přijalo do svých řad obec Deštné v Orlických horách 
a město Rychnov nad Kněžnou. Jak uvedl Vladimír Bukovský, 
do tohoto regionu se podařilo dostat víc než 10 milionů korun 
a hovořil pak  podrobněji o využitých šancích mj. z programů 
Leader ČR a Leader+,  Společného regionálního programu, 
Operačního programu lidských zdrojů, Fondu mikroprojektů a 
Programu obnovy venkova. Zvláštní pozornost věnoval infor-
macím o práci s mládeží – mj. se uskutečnilo několik táborů. 
Mezi hosty byli mj. místostarosta Rokytnice v Orlických horách 
a předseda představenstva a.s. Orlicko Petr Mareš, představite-
lé mj. Deštné v Orlických horách, Lible, Skuhrova nad Bělou, 
Kvasin a Černíkovic i další osobnosti.                               -kr-

VII.BENEFIČNÍ 

KONCERT
Dne 20.4.2008 se v kostele sv. Jiří 
v Kunvaldě konal benefi ční kon-
cert o jehož program se zasloužili 
žáci hudebních kurzů pana Fran-
tiška Grulicha. Tento koncert byl 
již sedmým benefi čním počinem 
pořádaným kunvaldskými farní-
ky, jehož výtěžek byl věnován na 

dokončení opravy omítky kostela 
sv. Jiří. Velice děkujeme panu F. 
Grulichovi a jeho žákům za vel-
mi pěkné vystoupení a podporu 
naší snahy opatřit kostel novou 
fasádou.

Za farnost 
Kunvald Marta Gregušová



Svátek matek
   Na druhou květnovou neděli tradičně připadá svátek matek. Zatímco před 
válkou byl u nás oblíbeným svátkem, nyní tak velký zájem nepřitahuje.
  V Československu byl Svátek matek zaveden ve 20. letech z podnětu 
předsedkyně Československého červeného kříže Alice Masarykové, dcery 
prvního československého prezidenta. Po únoru 1948 ho nahradil Meziná-
rodní den žen, který připadl na 8. březen a měl oslavovat všechny ženy.  
  Den matek má kořeny ve starém Řecku v oslavách matky bohů Rhey.  
Ve starém Římě se například slavil svátek zvaný Matronalia, zasvěcený 
bohyni Juno. První zprávy o „předchůdci“ Svátku matek sahají do Ang-
lie 16. století. Tehdy se tomuto dni říkalo Mateřská neděle nebo Neděle 
matek (Mothering Sunday) a slavil se na počest všech anglických matek v 
období zvaném Lent (tj. čtyřicetidenní postní období od Velikonoc).  
  V USA poprvé Den matek navrhla v roce 1872 Julia Ward Howeová a 
věnovala tento den míru. Na sklonku 19. století se Anna Reevers Jarviso-
vá z Philadelphie, matka 11 dětí, začala angažovat za práva matek. Když 
zemřela, pokračovala v jejím započatém úsilí její dcera, která požádala pas-
tora metodistické církve ve městě Grafton v Západní Virginii, aby vykonal 
zvláštní bohoslužbu na počest paní Jarvisové a všech matek světa. V roce 
1907 Anna Jarvisová zahájila kampaň za ustavení Dne matek jako národ-
ního svátku. Dočkala se v roce 1911. V roce 1914 byl Den matek prohlášen 
ofi ciálně za národní svátek - den veřejného vyjádření lásky a úcty matkám. 
Druhou květnovou neděli matky nepracovaly, nevařily, neuklízely. Všech-
no obstarávaly děti, které navíc maminky ochotně obsluhovaly. Dospělí 
posílali matkám pozdravy a blahopřání. Občané USA se zdobili květinou 
- bílou ten, kdo maminku už neměl, a červenou ti ostatní. Dodnes je Svátek 
matek jedním z (nejen komerčně) nejoblíbenějších svátků v USA.  Ofi ciál-
ní květinou svátku je pro Američany červený karafi át (!?). 
  V souladu s tradicí a jejími různými kořeny se slaví Svátek matek pře-
vážně ve dva různé dny – buď čtvrtou neděli velikonočního půstu, což je 
případ Irska a Velké Británie, nebo druhou neděli v květnu. Takto se slaví 
v různých evropských zemích (Belgie, Česká republika, Chorvatsko, Dán-
sko, Německo, Řecko, Rakousko,Itálie, Nizozemí, Slovensko, Švýcarsko, 
Turecko,..). Z mimoevropských zemí jsou to například Austrálie, Kanada, 
Čína, Chile, Kolumbie, Kuba,  Japonsko, Malajsie, Nový Zéland, Jižní Afri-
ka, USA, Venezuela.Pro zajímavost je možno podotknout, že např.v Rusku 
se slaví Svátek matek poslední neděli v listopadu, ve většině Jižní Ameriky, 
v Indii, Pákistánu, Mexiku, Singapuru 10. května, v Polsku 26. května a v 
řadě arabských zemí se slaví Svátek matek na první jarní den, tj. 21. března. 
  Za to, že byl v demokratickém Československu zaveden Svátek matek, 
vděčíme především Dr. Alici Masarykové, nejstarší dceři prvního česko-
slovenského prezidenta Tomáše Garrigue Masaryka, který sám měl vřelý 
vztah ke své mamince. Poprvé byl Svátek matek slaven v roce 1923. V roce 
1924 zvaly noviny České slovo na jednu z prvních oslav Svátku matek tak-
to: „Maminku máme každý jen jednu a je jediná, která nás nesobecky milo-
vala. Dětmi se cítíme ve dvou stejně jako ve čtyřiceti letech....“              vj

  Dovolte, abychom Vám poděkovali za přízeň našemu Ski centru v prů-
běhu letošní zimy. Věříme, že se nám podaří vyjednat provoz lanovky i v 
létě. Pokud ne, tak se znovu těšíme na setkání již v listopadu, kdy určitě 
opět začneme na bílém sněhu z kopce dolů…

 Dne 6.4. 2008 v 16:00 jsme ukončili letošní zimní provoz 
Ski centra. V Říčkách je na sjezdovce (červená) momentál-
ně dostatečná vrstva technického sněhu. Bohužel o lyžování je 
již pramalý zájem. Letošní zimu hodnotíme jako velmi dobrou. 
Lyžovat jsme začali 16.11. 2007 a od 23.11. 2007 jsme jezdili nepře-
tržitě do neděle 6.4. 2008. Středisko bylo tedy v provozu celkem 139 
dní, což je vzhledem k průměru 123 dnů za posledních 10 let výteč-
ný výsledek a vyrovnání rekordu ze zimní sez. 05/06. Bohužel výkyvy 
letošní zimy zapříčinily, že podmínky nebyly vždy zcela ideální, poté 
však pomohlo počasí, takže jsme mohli znovu spustit systém tech-
nického sněhu nebo v menší míře napadl i přírodní sníh. V průběhu 
zimy jsme přepravili na lanovce a obou vlecích přes 1,3 mil. lyžařů. 
Z našeho pohledu se jistě osvědčilo parkování zdarma na 
všech parkovištích v Říčkách a lepší organizace parková-
ní a dopravy k čemuž přispělo i operativní posilování skibusu. 
V průběhu zimy jsme se snažili v závislosti na vývoji počasí, sta-
vu tratí a zájmu upravovat minimálně dvakrát týdně běžecké tra-
tě od Rokytnice v O. h. až po Homoli, nebo Jelenku. Tuto úpra-
vu jsme z cca 65 % hradili z prostředků Ski centra, dále pak z 
dotace poskytnuté Královéhradeckým krajem a ostatních příspěvků. 
V průběhu zimní sezóny jsme ve Ski centru pořádali, nebo spolupořádali 
17 různých akci od komerčních testování lyží přes různé zábavné soutěže 
až po lyžařské závody, které vyvrcholily již 46. ročníkem mezinárod-
ních závodů žactva Skiinterkriterium s účastí 19 reprezentačních výběrů. 
V závodním lyžování našeho oddílu se nám podařilo zúročit změnu sys-
tému přípravy a vlastního závodění. V. Kábrt se stal žákovským mistrem 
ČR ve slalomu starších žáků a je zařazován do reprezentačního výběru. 
K. Kloučková má velmi blízko dostat se do juniorské reprezentace ČR. I 
ostatní závodníci zaznamenali zlepšení, která se jistě odrazí v hodnocení 
Českého poháru Alpských disciplin SLČR.                      www.skiricky.cz

SKI CENTRUM ŘÍČKY

JARO JE TADYJARO JE TADY
   Začátek května je období, kdy zima defi nitivně „vyklízí“ své 
pozice a předává vládu jaru. Sluneční paprsky začínají hřát, tráva 
dostává ten patřičně zelený odstín a mezi ní se začínají objevovat 
první kvítky.
Pro nás, človíčky unavené návalem práce a zatížené spoustou dal-
ších starostí je to příležitost vyrazit na první jarní procházku do 
přírody a shodit zde ze sebe veškerou zátěž a starosti. Rozhodně 
se vyplatí vzít s s sebou třeba jen maličký foťáček a výsledkem 
takové procházky může být spousta krásných fotografi í. 
No, ale ať už vyrazíte do přírody s fotoaparátem nebo bez 
něj, měli bychom si vážit těch krásných teplých dní, kte-
ré nám právě začínají. A jak říkal jeden známý mete-
orolog „pusťte trochu toho sluníčka do svých duší“.
Vždyť toto krásné období brzy uteče a zase přijde období, kdy 
budeme promrzlí a zachumlaní do kabátů a budeme spěchat do 
tepla svých příbytků.                                                               JKO

RYCHNOV – Usmíváním vstupuje do nové sezony Orlická 
galerie v Rychnově nad Kněžnou. Takový je totiž název výsta-
vy kreslíře, grafi ka, malíře a řezbáře, třebechovického rodáka 
PAVLA MATUŠKY, jejíž vernisáž se uskutečnila v OG (II. 
patro Kolowratského zámku) v pátek 25. dubna.
  Pavel Matuška (*1944) má k Rychnovu a okolí vřelý vztah. 
Nejen proto, že tu vystudoval strojnickou průmyslovku a má tu 
řadu přátel, ale také cestou své umělecké tvorby se tu několi-
krát předvedl (včetně výstav – jedna z prvních byla i v Rokyt-
nici, účastí jeho animovaných fi lmů na R8, ale také vytvořil 
i současnou hlavičku Orlického týdeníku).
  Název výstavy USMÍVÁNÍ má své opodstatnění. Uvidíte 
průřez jeho dosavadní tvorbou (na 80 obrazů, osobité portréty 
významných osobností, karikatury i dřevěné plastiky), kterým 
se jako úsměvná nit táhne někde laskavý, jinde břitký humor. 
Autor se účastnil množství výstav u nás i v zahraničí a získal 
řadu ocenění na soutěžích i mezinárodních festivalech kresle-
ného humoru.
  Úvodní slovo na vernisáži měl člen Divadla Járy Cimrmana 
Miloň Čepelka a zahrál Podorlický lázeňský orchestr.
  Na Usmívání do galerie jste srdečně zváni i proto, že v květnu a 
červnu je tu zároveň výstava obrazů a grafi k velkého umělce Vla-
dimíra Komárka. Otevřeno denně od 9 do 13 a od 14 do 17 hodin 
kromě pondělí.                                                                       ba

USMÍVÁNÍ P. MATUŠKY



Spolek přátel automobilů Aero člen Autoklubu České republiky

Vás zve

na II. setkání automobilů AERO

Po stopách Brandýského 

okruhu
sobota 7. června 2008 po obědě

náměstí Brandýs nad 

Orlicí výstava vozidel Aero

... a vzpomínková jízda po Brandýském okruhu, se startem a cílem na 

náměstí, po trase Olešná, Rozsocha, Rviště, Perná a zpět Brandýs 

náměstí. Rádi Vás uvítáme nejen v Brandýse na náměstí, ale i po celé 

trase okruhu, jak tomu bylo nejen v letech 1934-1936, ale i v roce 

2007. V rámci setkání navštívíme i pohraniční pevnost Haničku, kde 

budou naše vozy Aero vystaveny od 10 do cca 12 hodin.

Další informace na www.aero-auto.com, e-mail: stepan@spaa.cz

DÉČKO Dům dětí a mládeže 
Rychnov nad Kněžnou

a

PRACOVIŠTĚ ROKYTNICE V O. H. 
pořádá

SOBOTNÍ  VÝTVARNOU  DÍLNU
V  ZŠ  ROKYTNICE

MAGICKÉ 
NÁRAMKY

Pohrajete si s korálky, zkusíte drhat, vyrobíte si krásné 
ozdoby, nebo budete mít hezký dárek pro vaše blízké.

                          
Kdy: v sobotu 17. 5. 2008  od 9,00 do 12.00 hod.

   Kde: Paličkování – nad školní jídelnou, sraz před ZŠ
      Co s sebou: jen chuť něco hezkého vyrábět

                                                                                    
Cena: 30, - Kč

Vede: Daniela Fitzková



Školní zpravodaj Kurýr(ek)

   Pokud by se žáci naší školy mohli 
stát vzory pro sportovce mířící do 
Pekingu, česká výprava by patřila 
zřejmě mezi nejúspěšnější. Posuď-
te sami – z nesrovnatelně menšího 
počtu disciplín okresních soutěží 
se „na bedně“ objevili hned čtyři 
naši zástupci a získali pět cenných 
kovů! Daniel Konewka – 2. místo 
v angličtině a 3. místo v zeměpise, 
Pavla Rozsívalová – dělené 1. místo 
v recitaci, Vendula Michalcová – 3. 
místo v češtině, Miluše Vacková 
– 1. místo v biologii. Za zmínku 
stojí i  nemedailové umístění Niko-
ly Hirkové – 4. místo v angličtině 
a 5. místo v češtině Eliáše Jeřábka, 
který, ač o rok mladší, uspěl mezi 
deváťáky. Ve sportovních příměrech 
můžeme klidně pokračovat, jestliže, 
s ohledem na nutnou generační 
obměnu kádru, s obavami vyhlíží-
me k budoucnosti reprezentace po 
ME ve fotbale, i my se nemůžeme 
zbavit jistých pochybností, zda lze 
na úspěchy současného týmu v plné 
míře navázat. Věřme a fanděme 
našim! Hoši, holky, děkujem!

Mgr. Jiří Macoun

Úspěšný  školní 

„olympijský“ rok 

2007/2008

   Dobrovolné školní (domácí) 
kolo Matematické olympiády pro-
bíhalo na naší škole od začátku 
listopadu loňského roku do kon-
ce února roku letošního. Z celé 
naší školy se této soutěže aktivně 
zúčastnilo jen asi 5 žáků ! 
 Pro postup do okresního kola 
bylo zapotřebí správně vyřešit 4 
ze 6 příkladů. Tuto podmínku spl-
nil pouze jeden žák – Eliáš Jeřá-
bek (8.A) !!
  Eliáš se zúčastnil okresního 
kola MO – Kategorie Z8, které se 
konalo ve středu 9.4.2008 v Peda-
gogickém centru v Rychnově nad 
Kněžnou. Z celkového počtu 17 
žáků se umístil na 13 místě. Bla-
hopřejeme.

Mgr. Martin Vrkoslav

MATEMATICKÁ

OLYMPIÁDA

MATEMATICKÝ KLOKAN
Pro ty, kteří se ještě s touto matematickou soutěží nesetkali, pár slov 
úvodem. Tato mezinárodní soutěž vznikla v Austrálii a dnes probíhá 
v mnoha zemích světa. Česká republika se k nim připojila poprvé v roce 
1995 a v posledních letech se počet účastníků ustálil na 250 000. Na 
naší škole proběhla tato soutěž ve čtvrtek 27.3.2008. Rozdělena byla do 
čtyř kategorií: Cvrček (2.-3. ročník), Klokánek (4.-5. ročník), Benjamín 
(6.-7. ročník) a Kadet (8.-9. ročník). 
Žáci kategorie Cvrček řešili 45 minut 12 úloh, žáci ostatních kategorií 
řešili 60 minut 24 úloh. Tyto úlohy byly většinou zaměřeny na logické 
uvažování.
Nejúspěšnější řešitelé:
Kategorie Cvrček:
1)    Monika Novotná 2.  56 bodů
2-4) Robin Kolovratník 2.  54 
       Andrea Urbancová 3.A  54
       Nikola Špinarová 3.B  54 

Kategorie Klokánek:  
1)    Eliška Michalcová 5.  105 bodů
2)    Kamil Volt 5.  79
3)    Andrea Peterková 5.  75

Kategorie Benjamín: 
1)    Jakub Pavlík 6.B  66 bodů
2)    Markéta Růžičková 7.  62
3)    Vojtěch Zimmer 7.  60    

Kategorie Kadet: 
1-2) Veronika Vošlajerová 8.B  52 bodů
        Nikola Hirková9.B  52
3-4) Vendula Michalcová 9.A  51 
        Erik Toběrný 8.A  51

Mgr. Martin Vrkoslav a Mgr. Blanka Koďousková

V průběhu zimy a prvních jarních 
měsíců proběhl v rokytnické škole 
pod záštitou Školního  sportovní-
ho klubu již 7. ročník sportovní 
soutěže - Rokytnická sportovní 
liga. 
Soutěž se skládala ze čtyř turnajů 
(fl orbal, kopaná, košíková a  stolní 
tenis ). V každém družstvu bylo 
vždy sedm žáků různých ročníků 
II.stupně. V soutěži dokazovala 
svou všestrannost a dovednosti 
v míčových hrách čtyři družstva. 
Celkovým vítězem se stalo 
družstvo Dream team ve složení 
: M.Sikora, D.Bureš, T.Stoklasa, 
F.Halbrštát, M. Krejčí, V.Müller, 
M.Karásek.                      Z.Dušek

ROKYTNICKÁ SPORTOVNÍ LIGA

STOLNÍ TENIS

  V sobotu 12. dubna 2008 uspořádal 
Školní sportovní klub ve sportovní hale 
Základní školy turnaj ve stolním tenise. 
Zúčastnilo se ho celkem 20 hráčů - 16 
žáků (2 z nich nastoupili za dospělé) a 
4 dospělí.
  Dospělí vytvořili jednu šestičlen-
nou skupinu, ve které si zahrál každý 
s každým. Jednoznačným vítězem se 
stal Jan Kminiak ml., na druhém mís-
tě skončil Lubomír Bečička a třetí se 
umístil Petr Martinek ml..
  Žáci byli nalosováni do dvou sedmi-
členných skupin, ve kterých si také 
zahráli systémem každý s každým. 
Podle dosažených výsledků postoupili 
z každé skupiny 4 hráči, kteří pak již 
hráli vyřazovacím způsobem. Z celko-
vého prvenství v této kategorii se nako-
nec radoval Radim Hloušek, druhé mís-
to obsadil Tomáš Miljevič a třetí skončil 
František Vnenk.
  Celý turnaj proběhl bez problémů 
– v duchu fair play. Všichni zúčastně-
ní si zahráli a každý obdržel cenu. Za 
pomoc při organizaci turnaje bych chtěl 
poděkovat městu Rokytnice v Orlic-
kých horách a rodinám Kminiakovým 
a Martinkovým.

VÝZNAMNÉ OSOBNOSTI NAŠEHO 

REGIONU - 82. díl

Karel Svoboda

Z historie dalších podorlických loká-

lek. Opočno - Dobruška III. díl

1. BURIAN
2. NORMOVÁNO DESET 

ZAMĚSTNANCŮ

ZNĚNÍ TAJENEK V TOMTO ČÍSLE? ?
Mgr. Martin Vrkoslav



Školní zpravodaj Kurýr(ek)

   Výuka na naší základní škole od 
letošního roku doznala zásadních 
změn. Nejenže má škola vytvo-
řené vlastní osnovy – vzdělávací 
plán, v rozšířené míře se uplat-
ňuje projektové vyučování, navíc 
využívá méně tradičních způsobů 
výchovy a výuky. Dokladem toho 
je program Adopce na dálku. 
  Simon Munguti je dvanáctile-
tý Keňan, dítě školou povinné. 
Bohužel praxe školní docházky 
je v jeho rodišti poněkud jiná, do 
školy chodí ten, kdo na ni má pení-
ze. A takových je v Keni opravdu 
málo. Spolu s dětmi naší školy 
se domníváme, že bída v Africe 
nemůže být poražena bez lidí se 
vzděláním a budoucností. Už na 
konci minulého školního roku se 
nám podařilo vybrat na školné pro 
Simona, záslužnější je však způ-
sob, jakým byly prostředky získá-
ny – děti pomohly jinému dítěti 
sběrem starého papíru! 
  Z médií je všeobecně známo, 
že na přelomu loňského a letoš-

ního roku proběhla Keňou vlna 
nepokojů s občanskou válkou. I 
my jsme trnuli hrůzou, jak se daří 
„našemu chlapci“. Naštěstí žije a 
slovy jeho i jeho rodičů nám skrze 
dopisy vzkazuje díky za umož-
něné vzdělání. V březnu jsme 
do Afriky poslali první balíček 
se školními pomůckami, dopisy 
deváťáků. Korespondence, mate-
riální podpora, samotná adopce 
však samozřejmě něco stojí... 
  Peníze vybíráme osvědčeným 
způsobem. Koncem dubna probí-
há na naší škole sběr starého papí-
ru. S jeho výsledky vás seznámí-
me opět v některém z příštích 
čísel HK. Děkujeme i vám, kdo 
jste naše úsilí podpořili a se sbě-
rem nám pomohli nebo v něm 
podpořili svoje děti. Děkujeme 
všem, kteří svojí pomocí a soli-
dárním přístupem darovali kousek 
budoucnosti neznámému Afriča-
novi.

Jiří Macoun, Dušan Lacko
učitelé základní školy

AKCE SIMONAKCE SIMON

DOPIS OD SIMONA
  Jak se máte ? Já doufám, že dobře tak 
jako já tady ve škole. Vedu si dobře v 
hodinách ve škole. Chtěl bych vám veli-
ce poděkovat za oblečení a matraci, co 
jste mi poslali  minulý měsíc. Oblečení 
padne dobře a je krásné. Užívám si  
nošení nového oblečení a spaní na mat-
raci. Modlím se za vás, přeji vše dobré 
a dlouhý život. Ať vám Bůh dá dlouhý 
život. Budu děkovat Bohu, protože Vám 
dal dlouhý život. 
Důvod, proč píšu tento dopis pro Vás 
je, že si vedu dobře ve zkouškách a 
slibuji Vám, že budu na lepším místě 
v tomto období. Přeji dobré a dlou-
hý život, kde žijete.To jsem já Simon. 

Nashledanou. 
(překlad: Radek Hrdlička, 9.A)

STÍŽNOST
Slohová práce k projektu globální svět

Dobrý den!
Dovolte mi, abych se představila. Jmenuji se Zeměkoule a podávám 
velice závažnou stížnost. Adresátem, jenž musí nutně přebrat můj 
dopis, je celé lidstvo. Nekompromisně požaduji, aby se dostal do 
všech rukou na celém světě!
Stěžuji si, že mě velice bolí celá koule, jelikož po mne chodí víc 
lidí, než by mělo. Jsem z toho moc unavená a může to vést až k mé 
nepozornosti. Kvůli únavě se srazím  s namyšleným meteoritem, který 
nemá ve zvyku uhýbat. Poté se s ukrutnými bolestmi velice dlouho 
léčím, což není vůbec dobré, jelikož si nemohu dovolit pobývat dlou-
ho na neschopence.
Dále upozorňuji, že mně na jistých partiích bývá veliké horko. Obá-
vám se, že globální oteplování je vina lidí, a já se stále nestačím 
postřikovat různými deodoranty. Také se mi špatně dýchá, když jsem 

nucena vdechovat atmosféru, ve které poletuje tolik nečistot. Ani pach 
z kdejakých odpadků, odhozených všude možně, mi nedělá zrovna 
nejlépe. Nebo i vypouštění chemikálií do mých tělních tekutin. Tuhle 
o Vánocích jsem musela vše tohle vyplavit pryč jednou obrovskou 
vlnou, uklízela jsem na jihu Asie. Vím, že jsem tisícům lidí ublížila, 
ale vy mi ubližujete den co den!
Konstatuji další problémy. Kyselé deště! Víte, jak to štípe? Na náladě 
mi nepřidají nové vady na kráse. Mám třeba vysoce znehodnocené 
půdy. Nutí mě stále se prohlížet, a proto dochází k erozím. Dalším 
problémem je, že na jedné části koule ze mě stále šplouchá mnoho 
vody, zatímco na druhé části mě svědí nadbytečné kupy pouštních 
písků. 
Zlobím se, že musím neustále truchlit. Tolik zvířat, co zbytečně při-
chází o život! Na to nemám sílu se už dále dívat. Ale nejen zvířata 
hynou. I jiných organismů ubývá. Strašně mě bolí, když kácíte lesy. 
Vězte prosím, že jsem s nimi srostlá jako jedno tělo a zažívám bolest, 
když řežete do stromů. Pak se nedivte, že na vás foukám tak silně, že 
dobrovolně vyrvu nějaký ten kmen a na někoho ho shodím. Ano,  ať 
třeba přijde o život! Můj přístup je stejný, jako váš ke mně a k mým 
součástem, což jsou právě zvířata aj. 
Nesmírně mě také obtěžuje ruch. Těch zbraní, toho křiku, naříkání a 
pláče ubohých lidí, co neustále poslouchám...
LIDI, UŽ SI TO PROSÍM VÁS UVĚDOMTE ! ! !  NECHTĚJTE MĚ 
VYTOČIT (Z OSY)!!! JSEM JEDINÁ, KDO VÁS SNESE.

P.Rozsívalová, 9.B

JAK SE ŽIJE 

V NAŠEM SVĚTĚ
Možná si často zanaříkáme na život a jeho těžkosti. Zdá se nám, že 
nás stíhá jeden problém za druhým a zamýšlet se ještě nad tím, že 
se někdo někde ve světě má špatně, není  naše starost, protože na 
to nemáme čas, sílu ani prostředky. Ale věřte, že měření naší evrop-
skou optikou není přesné a že my, tady uprostřed Evropy, na tom 
nejsme zdaleka tak špatně ani se svými každodenními starostmi, byť 
by byly jakkoliv nepříjemné.
Představme si svět jako jednu vesnici, kde žije 1000 lidí. Kdyby-
chom jednotlivé skupiny obyvatelstva světové populace přepočítali 
na procenta právě v této tisícihlavé vesnici, její složení by vypadalo 
následovně.
Vesnice by byla rozdělena do dvou regionů. V 1. regionu s dobrými 
podmínkami pro život by žilo 200 lidí, kteří spotřebují 80% cel-
kového HDP. Ve 2. regionu, nedostatečně rozvinutém, už ne s tak 
dobrými podmínkami pro život, by žilo dobře i špatně 800 lidí, kteří 
spotřebují 20% celkového HDP. V tomto regionu připadá na 1 osobu 
jen 1/16 zboží, jímž disponují obyvatelé 1. regionu. V obou regio-
nech vzrůstá počet obyvatel a to tak, že v 1. regionu přibude ročně 1 
osoba zámožná, ve 2. regionu 14 chudých. Polovina celkových pří-
jmů všech 1000 lidí přijde do rukou 60 osob, z toho je 55 bělochů. 
Mezi obyvateli vesnice je zastoupeno přibližně:
600 Asiatů
138 Evropanů
118 Afričanů
85 Jihoameričanů
53 Severoameričanů
6 obyvatel Austrálie a Oceánie
K vyznavačům nejdůležitějších náboženství patří:
346 křesťanů
195 muslimů
141 nenábožensky orientovaných
133 hinduistů
63 vyznavačů čínského lidového léčitelství
59 budhistů
37 vyznavačů přírodních náboženství
17 vyznavačů nových náboženství
3 přívrženci sikhského náboženství
5 židé
4 ostatní
(Výpočty vychází z údajů roku 2005, kdy žilo na Zemi 6,4 miliardy 
lidí. Údaje použity z časopisu Svět grálu č. 14/2007)                  Ro



Školní zpravodaj Kurýr(ek)

NOC S ANDERSENEM

   V sobotu 19.4.2008 se konala další z pravidelných měsíčních dílniček 
s názvem „Prostorový závěs z korálků“. Pod tímto tajemným názvem se 
skrývalo navlékání korálků spojené s trochou drátování.Výsledkem byl 
krásný, vzdušný závěs, který se všem zúčastněným děvčatům moc povedl 
a bude jim dělat radost i doma.
   Výtvarné dílny pořádá Déčko, Dům dětí a mládeže, Rychnov n.Kn., praco-
viště Rokytnice v prostorách ZŠ (paličkování).                         D.Fitzková

  Školní družina ve spolupráci s knihovnou pořádala 28.3.2008 pro děti 
ze školní družiny „Noc s Andersenem“. Tato akce se koná v tomto období 
každoročně po celé České republice.  Letos se zapojilo přes 600 knihoven, 
škol, občanských sdružení. V Rokytnici to byla premiéra, jak pro děti, tak 
pro organizátory.  Sešlo se 43 dětí. Přestože mně chvílemi docházely nápady 
i dech, tak nadšené výrazy dětí vše zpravily a jelo se dál do zdárného konce 
– rána.V průběhu večera byly pro děti připravené různé hry a jiné aktivity 
jako malování triček, obrázkových leporel, procházka do knihovny a na 
závěr nechyběla ani noční hra. Vše bylo směřováno ke knihám a jejich 
autorům. Tentokrát byli hlavními hrdiny H.Ch.Andersen, Karel Čapek 
a Zdeněk Svěrák. Děti odcházely nadšené s prosbou o další akci tohoto 
druhu. Paní L.Hamáčková a I. Syrovátková mají můj velký obdiv. Zvlád-
nout tolik dětí různých povah, dokázat je zaujmout a nadchnout pro dobrou 
věc chce notnou dávku energie. Více informací na www.zs.rokytnice.cz.

Lucie Seidlová, knihovnice

Jaké to bylo....?
Na noci s Andersenem jsme hráli soutěže ve družstvech vodníci, 
loupežníci a černokněžníci….spoustu her jsme si užívali, potom 
jsme měli večeři a přitom jsme barvili obrázky na trička, pak 
jsme se připravovali na spaní…potom jsme měli noční hru a pak 
jsme do rána spali…ráno když jsme se postupně vzbudili tak 
jsme měli snídani, potom jsme si postupně hledali svoje nakres-
lené trička a pak jsme si je měli obléknout na sebe…..všichni se 
nasnídali a pak jsme všechny soutěže šli společně vyhodnotit, 
rozdali nám ceny a pak byl návrat domů….a tím skončila noc 
s Andersenem….a mě se to moc líbilo….                  Andrea U.

Asi jsme se mezi sebou přestali kamarádit, protože k nám jed-
nou do školy přijelo divadlo Úsměv a zahrálo nám pohádku 
„O kamarádství“. Paní učitelky, jak někde něco skřípe, hned 
vymyslí nápravnou akci, abychom se poučili a dále již žádných 
nepravostí nečinili. Tak jsme náležitě poučeni pohádkou šli za 
dva dny na to do vlaku, abychom vyzkoušeli účinek divadla.
Ale nejeli jsme daleko, vlastně nejeli jsme vůbec nikam. Do 
Rokytnice totiž přijel 10.4. kinematovlak i s výstavou o histo-
rii našich železnic. V kinovlaku nám promítali fi lmy, bylo to 
takové malé kino na kolečkách, seděli jsme v sedadlech, dveře 
se zavřely a místo krajiny, jak jsme jinak zvyklí, se nám před 
očima míhaly pohádky. Nejlepší na tom všem však bylo, že 
paní učitelky za nás nemuseli platit vstupné! Ani na výstavu, 
která byla instalována ve vedlejším vagóně. Mohli jsme vidět 
nesmírně staré fotky, kdy vlaky táhli koně, stavbu železnice z 
Doudleb do Rokytnice, fotky železničářů v parádních unifor-
mách, a spoustu historických nádražních pomůcek, odznaků, 
knofl íků a plácaček. Paráda. 
Jen se tam nikde nepsalo, proč když chceme  jet s rodičema na 
výlet, musíme ve Vamberku při některých spojích čekat až půl 
hodiny, než dojedeme do Doudleb! Jednou jsme zaslechli, že si 
takhle kraje hradecký a pardubický dělají naschvály, aby lidé 
v Doudlebách nechytili jiné vlaky. No to snad ani nemůže být 
pravda, tomu opravdu nevěříme. Chvílemi jsme si mysleli, že s 
námi české dráhy jen tak laškují, nebo že se třeba při tak dlou-
hém čekání bude zdarma podávat káva nebo že nám průvodčí 
zahrají divadlo, ale ono nic! I když divadlo to vlastně bylo. Jen 
se nikdo nebavil.
Snad se při „výrobě“ nových jízdních řádů pánové „nahoře“ 
domluví, paní učitelky nám říkají, když se chce, tak jde všech-
no. I my to někdy dokážeme. Nešlapeme do bláta,  nejíme 
rukama, neschazujeme se ze schodů a už vůbec, vůbec si nedě-
láme naschvály. Možná by bylo fajn do Vamberka přistavit 
kinovlak, lidé utahaní z práce nebo tatínci spěchající za námi 
domů by hupli do vláčku, honem pohádka jedna, dvě, tři, ani 
by se večer nemuseli dívat na večerdu.                   za děti pa

O kamarádství a vlaku

VÝTVARNÁ DÍLNIČKA



Školní zpravodaj Kurýr(ek)

Z PĚČÍNSKÉ ŠKOL(IČK)YZ PĚČÍNSKÉ ŠKOL(IČK)Y

 Ve středu 9.dubna nás ve škole v Pěčíně opět navštívilo Diva-
dlo Úsměv ze Žamberka. Kuba a Zdravěnka nám vyprávěli o tom, 
jak cenné je kamarádství. A bylo to opět fajn!                        duš

KINEMATOVLAK 2008
  Už popáté vyjel na svou tradiční jarní pouť kinematovlak Českých drah 
a zlínského Mezinárodního festivalu fi lmů pro děti a mládež. 

Historie kinematovlaku se začala psát v roce 2004. Od té doby se stal pra-
videlnou předzvěstí zlínského fi lmového festivalu. Podobně je tomu i letos. 
Promítací plátno vlaku plného pohádek se v tomto roce poprvé rozzářilo 
1.dubna 2008 na hlavním nádraží v Hradci Králové. Potom kinematovlak 
zavítal do více než dvou desítek měst ve východních Čechách a na střední 
a jižní Moravě. Ve čtvrtek 10.dubna dorazil kinematovlak i do Rokytnice 
v Orlických horách. Děti z Mateřské školy v Pěčíně si v jarním čtvrtečním 
dopoledni udělaly výlet autobusem do Rokytnice, podívaly se na kreslené 
pohádky ve vlaku a pak se pěšky vydaly zpět do Pěčína.                       duš

DEN ZEMĚ
  Dne 22.dubna jsme si ve ŠKOL(ičc)E v Pěčíně opět  připomněli Den 
Země, mezinárodní svátek naší planety, ekologie a ochrany životního pro-
středí. Děti mohly tento den získat informace nejen o chráněných druzích 
zvířat a rostlin a o přírodních zajímavostech, ale také o třídění odpadu a 
jeho následném využití. Historicky poprvé byl svátek Země slaven v USA. 
Dne 22.dubna 1970 proběhla první kampaň na podporu vzniku nového 
svátku. Američtí studenti ho tehdy uspořádali poprvé ve snaze o prosaze-
ní nových ekologických zákonů a zvýšení státního rozpočtu na ochranu 
životního prostředí. Žádali zvýšit energetickou účinnost a hledat obnovi-
telné zdroje energie, recyklovat materiály a odpady, vyloučit z používání 
chemikálie a odpady, které ničí ozónovou vrstvu Země. Kampaň inicio-
val americký senátor G.Nelson za podpory ostatních amerických politiků, 
včetně prezidenta J.F.Kennedyho. Akce se v r. 1970 zúčastnily milióny 
lidí, a to zejména studentů. Kampaň měla nebývalý ohlas a dala vzniknout 
tradici oslav Den Země. V roce 1990 se k americké tradici připojil zby-
tek světa. 200 miliónů lidí ze 140 zemí znovu dokázalo, že se zajímají o 
ochranu životního prostředí na Zemi. Od roku 1990 je 22. duben jako svě-
tový svátek životního prostředí slaven i v České republice. Každým rokem 
probíhá velké množství akcí, do kterých se stále více zapojují ekologické 
organizace, školy, místní samospráva a velké množství jednotlivců.
  My ze ŠKOL(ičk)Y v Pěčíně jsme se na oslavu oblékli do modrého, při-
nesli jsme si pracovní rukavice a chystali se uklízet v okolí školy a návsi. 
Protože však bylo ošklivo, velký vítr a poprchávalo, paní učitelky rozhod-
ly, že uklízet se půjde až v pátek při sluníčku. Přesto jsme stihli naší Zemi 
popřát:“ Milá Země, hodně zdraví a štěstí!“                                          duš

Danuška a Štěpánka
   Že jste nepoznali, kdo je kdo? Ale jistě že ano. Danuška(vlevo) 
je žákyní 3.ročníku Základní školy v Pěčíně a Štěpánka(vpravo) 
je malá sova pálená, kterou nám přivezla ukázat paní Jana Mazú-
chová z Hořic v Podkrkonoší. Chovatelka dravých ptáků s sebou 
přivezla orla skalního, káně lesní, kalouse ušatého, puštíka obec-
ného, výra velkého, krkavce velkého a jako zajímavost i malou 

fretku. Paní 
M a z ú c h o v á 
dětem všech-
ny svoje ptá-
ky ukázala a o 
každém řekla 
nějakou zají-
mavost. Něk-
teré ochočené 
dravce a sovy 
si děti směly i 
podržet a sova 
pálená před-
vedla i plavný 
let po třídě. 
Protože prá-
vě probíráme 
ve 3.ročníku 
v českém jazy-
ce vyjmenova-
ná slova, sýček 
obecný a výr 
velký se nám 
jako ukázky 
opravdu hodily.        

duš

OZNÁMENÍ ZÁKAZNÍKŮM:
MICHAL ŠTEFEK POČÍTAČE, INTERNET …

Od 1.5.2008 je firma přestěhována na adresu:
Horská ulice 211 (za HOTELEM EDUARD), Rokytnice v O.h.

Bližší informace na tel.: 774 260 160, Děkuji za pochopení M.Štefek
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ZPRÁVY Z BARTOŠOVIC
   Velikonoce v Bartošovicích pro-
běhly tradičně, na Bílou sobotu v 
podvečer uspořádali zdejší hasi-
či pod záštitou Obce Bartošovi-
ce setkání a posezení s hudbou v 
bývalé jídelně, jediné to společen-
ské místnosti, kterou momentálně 
máme k dispozici. Bylo občerstve-
ní, tanec až do rána, hudbu osobně 
provozoval Mirek Toman z Kunval-
du, a to až do časného rána.
  Také na bývalé Bartošovické faře, 
působiště mezinárodní komuni-
ty CHEMIN NEUF, bylo veselo. 
Bartošovické sdružení „MYR-
HA“ působí nově v tomto domě, 
ale prakticky obsazení protago-
nistů je téměř totožné s dřívějším 
sdružením „Bratrství“. Velikonoční 
dění zde bylo zaměřeno na rodiny, 
téma „Jsme jedna rodina“. Průběh 
víkendu byl zaměřen na Velikonoč-
ní poselství – příprava – křížová 
cesta – umučení – vzkříšení.

 Nás místní zaskočila sněhová 
vánice, takže příprava Getseman-
ské zahrady a Božího hrobu byla 
víceméně improvizace, ale povedlo 
se. Vynikající přednášku měl pan 
Jan Linhart, vzhledem k sněhové 
nadílce mládež ve věku pubesce-
dentů, nebo jak se těm puberťákům 
dnes říká, postavila před domem 
ukázkové iglů. Jedním z bodů pro-
gramu bylo pečení chleba v histo-
rické peci. Každá rodina nebo pár 
měli možnost si vlastnoručně namí-
chat a uhníst těsto, nechat vyky-
nout a vsadit do pece. Byly i jiné 
nabídky, stačilo si vybrat. Liturgie 
na Bílou sobotu byla přizpůsobena 
dětem, každé liturgické čtení děti 
doprovázely vlastní dramatizací. 
Po skončení liturgických obřadů 
se pokračovalo ve zpěvu a tanci na 
faře, někteří jsme odjeli na tradiční 
vigilii do Neratova.

Petr Zámečník

NÁRODNÍ JEDNOTA SEVEROČESKÁ
10.března při valné hromadě odboru N.J.S. Bylo promluveno o panu 
prezidentovi při příležitosti jeho nedávných narozenin.
MASARYKŮV DEN ČSL. ZAHRANIČÍ
V březnu při příležitosti Masarykova dne čsl. zahraničí byly děti 
seznámeny s čsl. koloniemi v zahraničí a provedly sbírku ve pro-
spěch dětí našich krajanů v cizině. Výnos sbírky byl odeslán spolku 
Komenský v Praze.
VÁNICE
16.dubna vánice trvající 48 hodin nanesla 20 cm sněhu.
ÚMRTÍ
16.dubna zemřel pan Fr.Fridrich, respicient fi n. Stráže v.v., jehož 
pohřbu 21.4. účastnilo se žactvo školy, fi nančníci, hasiči, obec, 
zastupitelstvo a hojně obecenstvo. Zemřelý se zasloužil o založení 
zdejší české školy a o život české menšiny.
SVÁTEK MATEK
11.května promluvil správce školy k svátku matek a byla provedena 
besídka.
INSPEKCE
1.května vykonal inspekci školy pan F. Hykl, inspektor s.š.n. 
v Šumperku.
VOLBY
19. a 26. května konaly se volby do národního shromáždění a samo-
správných sborů.
BESÍDKA
9.června podnikla škola veřejnou besídku, na níž byly předvedeny 
poučné a žertovné výstupy od Dr.Drimla. Návštěva byla slušná a po 
stránce pokladní uspokojivá.
VÝLET
V červnu jely děti na výlet do Fridrichswaldu (Bedřichovka, pozn. 
P.Z.) a na Masarykovu chatu. Zúčastnily se všechny.
KONEC ŠKOL. ROKU
Školní rok byl skončen 28. června. Učitel promluvil o významu 
Husově a připomenul žactvu slavnost hraničářského praporu v Žam-
berku. Na konec šk. roku bylo ve třídě 13 dětí, neboť jeden žák 
během roku odešel. Řada žáků odchází na měšťanskou školu a jeden 
z nich na školu střední. Jedna žákyně vystupuje ze školy. Při zápise, 
konaném ve dnech 28. června a 1. července, bylo zapsáno 9 dětí. 
Je to poprvé po dlouhých letech, že nebyl zapsán nově žádný žák 
německé národnosti. Je to vlivem úsilí Němců o zmenšení počtu dětí 
na české škole, jejíž odstranění je jejich přáním.

ZMĚNA
Na konci prázdnin obdržel dosavadní učitel a správce školy dekret, 
jímž je ustanoven zatímním učitelem při měšť. škole v Rokytnici. 
Odchází odtud po sedmiletém působení.
ŠKOLNÍ ROK 1935 – 36
ZAČÁTEK
Školní rok započal v pondělí 2. září 1935. Ve třídě bylo 5 žáků, 
z toho 4 děvčata a 1 chlapec. Všichni jsou národnosti čsl. a nábožen-
ství římskokatolického.
UČITELSKÝ SBOR
V učitelském sboru nastaly změny. Přibyl nový učitel Ed.Seibert, 
pověřený správou školy. Dřívější učitel Karel Pešek odešel na 
měšťanskou školu s českým jazykem vyučovacím v Rokytnici. Uči-
tel českobratrského náboženství, farář čb. církve v Černé, zde také 
již neučí.
30. září zahynula ve Švýcarsku belgická královna.
V říjnu vypuklo nepřátelství Itálie s Habeší.
STÁTNÍ SVÁTEK
28. října oslaven byl besídkou státní svátek, které se zúčastnili rodi-
če, děti, zástupci úřadů a několik hostů. Na budovách byly vyvěšeny 
státní vlajky.
PAN PRESIDENT ODSTUPUJE
Pan president T.G.Masaryk se vzdává 14. prosince svého úřadu a 
tráví svůj volný čas v Lánech, které mu byly ponechány doživotně. 
Zároveň mu byl udělen titul „President osvoboditel“.
VOLBA NOVÉHO PRESIDENTA
Volba nového presidenta se konala 18.12.1936 ve Vladislavském 
sále, kde se sešli členové Národního shromáždění. Novým presiden-
tem byl zvolen Dr. Eduard Beneš 340 hlasy ze 440 odevzdaných 
lístků.
BESÍDKA
21. prosince byla konána jako každoročne vánoční nadílková besíd-
ka
Začátkem února přibyl jeden žák Karel Sládek.
Letošní zima nepřinesla mnoho radosti dětem i dospělým. Bylo málo 
sněhu, takže jen několikrát sáňkovali a lyžovali.
7. BŘEZEN
7. března se konala školní oslava 58. narozenin pana Presidenta 
osvoboditele. Velikonoční prázdniny byly a ještě několik dní po nich 
sněžilo a bylo 20 cm sněhu.
 Pokračování příště, Petr Zámečník

Plánované akce 
v Orlickém Záhoří:
V sobotu 10. května 2008 se koná 

v Orlickém Záhoří 
TURNAJ PENTAGUE – více informací o progra-

mu najdete na stránkách pořadatele 
Greenwell - www.greenwell.cz

V sobotu 31.května 2008 se  v Orlickém 
Záhoří na hřišti koná 

DĚTSKÝ DEN – pořádá OS Za horami a SDH 
Orlické Záhoří pro děti

 z Orlického Záhoří. 
Začátek ve 14 hodin. 

více o programu na stránkách www.orlickezahori.eu

KRONIKA ČESKÉ ŠKOLY V BARTOŠOVICÍCH



ŘÍČKY Z HISTORIE DALŠÍCH 

PODORLICKÝCH LOKÁLEK
Opočno - Dobruška III. díl

  Po odchodu J. Archleba z Dobrušky převzal úkol vybudovat železnici člen 
městského zastupitelstva a pozdější starosta Jan .... ( řešení darvinovky ). 
Založil železniční výbor, kterému se pak nakonec povedlo prosadit myšlen-
ku železnice, i když jen do Opočna.
  Pražské ředitelství státních drah vydalo v předvečer slavnostního zahájení 
provozu stručnou zprávu o nové trati. Dočteme se v ní, že lokomotivy budou 
na 5,510 km dlouhé lokálce překonávat stoupání 19 promile. Za organi-
zační a administrativní vedení odpovídal přednosta v Dobrušce, vlakovou 
dopravu však řídil výpravčí v Opočně. Délka souprav nesměla přesahovat 
150 m. Pro zajištění provozu bylo .... ( řešení lištovky ).

Sluková darwinovka s 1. tajenkou

(způsob řešení naznačen), tajenka v podbarvených polích
Pomůcky : riso, sole, Vasa, base, seal
A : Město na Uralu, město na jv. austrálie, rusky léta, posvátný zákaz. B : Semitský 
bůh, Edisonovo jméno, koupací nádoba, lahodné jídlo. C : Tanvaldský podnik, 
italský přístav, rýže italsky, noční pták. D : Slitina niklu a hliníku, louka, starořím-
ský pozdrav, opak pravé. E : Olbrachtova proletářka, úřad pro letectví a kosmonau-
tiku v USA, býv. pokrmový tuk, rusky naše
1 : Karibský ostrov, základ italsky, angl. tuleň, cizí mužské jméno. 2 : Něm. sál, 
kněžské bílé roucho, rum. mince, ruské žen. jméno. 3 : Bulharská měna, slov. pryč, 
severoit. město, fi nské město. 4 : Asijský stromový savec, římský básník (Publius 
Ovidius), slunce italsky, sibiřský veletok. 5 : Syntetický kaučuk, mexické město při 
hranici s Texasem, býv. brazil. fotbalista, Václav (dom.).                Lank Stanislav
Znění tajenek v tomto čísle na str.: 8

Lištovka s 2. tajenkou

NOVÁ ZÁSTAVBA V ŘÍČKÁCH
  V prostorách bývalého zemědělského areálu v blízkosti centra obce se 
začalo s realizací výstavby areálu Pod Zakletým. Výstavba areálu je roz-
dělena do tří etap.
  Již v I. etapě by měla být vystavěna větší část plánovaných objektů, jako 
je relaxační dům, v jehož suterénu bude fi tness a wellness centrum (bazén 
9 x 4 m, whirpool, solární louka, sauna, infra kabina, parní kabina), v pří-
zemí a v dvouúrovňovém podkroví budou různě velké apartmány a byty. 
Samostatnou přístavbu bude tvořit restaurace se 70 místy. 
  Dalšími objekty budou dependance relaxačního domu, rezidence, stáje, 
altán s terasou, zastřešené parkoviště, tenisové hřiště a provozní zázemí. 
V dalších etapách dojde k výstavbě bytových domů a parkovacích stání. 
Každou etapu bude doprovázet výstavba inženýrských sítí, komunikací pro 
pěší a auta a sadové úpravy (zatravnění, výsadba stromů a keřů).
Po dokončení celého areálu by mělo být v domech k dispozici 102 apart-
mánů a bytů!
  V současné době se odstraňují stávající stavby zemědělské výroby, prová-
dí se příprava území a dodávka stavebního materiálu.

Dovoluji si za občany Říček vznést přání, aby výstavba celého areálu byla 
úspěšně dokončena, aby objekty byly účelně využity po většinu roku, a aby 
příliv velkého množství hostů a možná i nových obyvatel negativně neo-
vlivnil poklidný život v obci.                                                                   ZS

BARTOŠOVICKÁ ŠKOLKA SLAVÍ „60-ku“ !

V letošním roce naše mateřská škola oslaví 60.výročí od založení.
Při příležitosti svátku dětí v pátek 30.5.2008 bychom chtěli tyto „kulaté 

narozeniny“ oslavit se všemi,kdo navštěvoval školku,za celé období 
její existence,jako dítě,rodič či zaměstnanec. V dopoledních hodinách 

zahájíme:
ZÁPIS DĚTÍ DO MŠ BARTOŠOVICE V O.H.

PRO ŠKOLNÍ ROK 2008-2009

A oslavíme  DEN DĚTÍ!
(SOUTĚŽEMI,HUDBOU A OBČERSTVENÍM)

Odpoledne od 14.00 hod. do 18.00 hod. bude v MŠ:
DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ.

Přijďte si s námi zavzpomínat,moc se na Vás těšíme!

KUPTE SI LAMPIÓNY
Členky pěčínského svazu žen ve 

spolupráci s dobrovolnými hasiči se rozhodly 
obnovit pěčínskou tradici a to 

LAMPIÓNOVÝ PRŮVOD.
Děti i dospěláci, přineste si lampióny, sejdeme 

se na dolíku u Papáčkových, odkud bude 
průvod za soumraku vyrážet. 

Zakončen bude u hasičárny, kde hasiči 
připraví oheň a budou se opékat párky.

Akce se uskuteční v sobotu 
31. května 2008. ZS



Významné osobnosti našeho regionu
82. díl

Lesnický odborník ..... (viz. tajenku) se narodil 18. května 1845.
Byl také průmyslovým podnikatelem. V roce 1883 přijal místo les-
mistra a ředitele solnického panství v Kvasinkách. Zde působil 25 let, 
odkoupil Archlebovu továrnu a přeměnil ji na parní pilu. U nádraží 
nechal vystavět pilu s mechanickou truhlárnou. Zemřel 27.4.1918 
v Praze. Připomínáme si 163. výročí narození.

HLÁSKOVÁ KŘÍŽOVKA
VODOROVNĚ: A. Ruské blůzy. – B. Divadelní herec – nováček. – C. 
Rod papoušků, Okresní národní výbor (zkr.). – D. SPZ Pelhřimova, proud, 
já. – E. Řeka v Rusku, podnik ve Vamberku. – F. Domácí jméno Tomáše, 
lok, slovenská předložka. – G. Město v Japonsku, neochotně. – H. Oploze-
né zaschlé samičky červce nopálového. – I. Ženské jméno (15.12.).
SVISLE: 1. Ženský klobouček. – 2. PRVNÍ DÍL TAJENKY, odvětví. 
– 3. Tělovědec, jméno skladatele Krejčího. – 4. Pramen, okamžitě. – 5. 
Lihovina z rýže, cizí ženské jméno. – 6. Otázka prvního pádu, hormon. – 7. 
Korejské platidlo, vrch u Bělehradu. – 8. DRUHÝ DÁL TAJENKY.
NÁPOVĚDA: OLOJ, EBI, IŠA, YANG, ESTRIN.       Vladimír Čihák

Znění tajenky v tomto čísle na str.: 8

ZPRÁVY Z SDH ROKYTNICE
Co je okrsek č. 13? 
   Okrsek č. 13 zahrnuje oblast: Pěčín, Rokytnice v O.h, Bartošovice v O.
h., Orlické Záhoří, Říčky, Nebeská Rybná. 
Toto je území působnosti hasičů „Okrsku č.13“. Členové okrsku se schá-
zejí každého čtvrt roku v zastoupení sborů, na kterém  se projednávají jed-
notlivé úkoly pro sbory, které pocházejí z ústředí. Jednou za rok se okrsek 
schází na mimořádné Výroční schůzí, kde se hodnotí a připravují úkoly pro 
následující období. 
  Letošní rok nás čeká přezkoušení členů jednotlivých sborů ze znalostí 
hasičské profese. Po absolvování přezkoušení získají jednotliví členové 
třídnost „Hasič III stupně“. Další zkouškou  okrsku bude okrskové cvičení 
v Bartošovicích a na Orlickém Záhoří s mezinárodní účastí.                A.V.

Členové SDH Rokytnice v O.
h. Milada Vávrová a Zdenek 
Dytrt obdrželi prestižní oceně-
ní za svou dlouholetou činnost 
s mládeží. Při této příležitosti 
jsme paní Miladě položili něko-
lik kratičkých otázek.

 Jak dlouho jste již člen-
kou SDH?
Členkou SDH jsem již 22 
let. Od roku 1986 ve sboru 

v Lukavici u Rychnova n.Kn., kde jsem bydlela s rodiči a od roku 1992 
jsem členkou SDH v Rokytnici v O.h. 

 Co Vás přivedlo k hasičům?
Jako dítě jsem chodila do hasičského kroužku v Lukavici a od té doby už 
jsem u hasičů zůstala. 

 Jak vím, věnujete se hlavně hasičské činnosti s místní mládeží. Jaké 
akce pro děti chystáte?
Koncem května chystáme pro děti třídenní hru „PLAMEN“, dále pořá-
dáme nejrůznější exkurse, brigády, letní hasičský tábor a spoustu dalších 
jiných aktivit. 
A každou sobotu od 10.00 hodin se scházíme v místní hasičské zbrojnici. 

 Věnujete se u sboru také jiným činnostem?
Jsem také jednatelem a pokladníkem SDH Rokytnice v O.h.

 Teď již k současnosti. V nedávné době jste získala významné oceně-
ní za dlouholetou činnost u SDH, o jaké ocenění se jedná?
V Ústřední hasičské škole v Bílých Poličanech jsme si byli 5.4.2008 převzít 
medaili vydanou ke 35. výročí hry PLAMEN společně s panem Z.Dytrtem 
z Rokytnice v O.h. a dalšími vybranými členy z okresu Rychnov n.Kn.
Tato cena je udělována za dlouholetou činnost s mládeží.

 Jaký je význam slova „PLAMEN“?
P - jako pravda,protože ta vždycky vítězí
L - jako láska,protože jen ta je neporazitelná
A - jako autorita,protože bez ní je práce s dětmi černým snem
M - jako moudrost.protože lidská moudrost je tím největším bohatstvím 
této planety
E - jako emoce,protože ty vyjadřují radost i smutek
N - jako nezávislost,protože právě ta je blízkou sestrou demokracie 
Děkuji za příjemný rozhovor paní Miladě Vávrové.                             KG

Masarykova Základní škola 
a mateřská škola Kunvald

Vás zve na

INDIÁNSKÝ 
DĚTSKÝ DEN

Sobota 31. května 2008 od 14.00 
hodin na hřišti před školou.

Občerstvení zajištěno.
Akce se koná za každého počasí.

Vstupné dobrovolné.

HASIČI 

MAJÍ KLID
Velmi klidné období prožívají rokytničtí hasiči. V poslední době absol-
vovali pouze dva výjezdy.
22.3. asistovali při vyproštění vozidla správy a údržby silnic, které se 
ocitlo mimo vozovku. Na pomoc byl přivolán jeřáb a V14 ústeckoor-
lických hasičů. Několik dní potom pomáhali dalšímu nákladnímu auto-
mobilu. Tentokrát si naši hasiči poradili sami a pomoci jeřábu nebylo 
zapotřebí.                                                                                        JKO



Trafika Dana VeseláTrafika Dana Veselá

náměstí Rokytnice v O.h.
 dobíjení telefonů přes terminál 
 kurzové sázení
 sazka, sportka ON-LINE 
 denní tisk   upomínkové předměty 
 drogerie

OTEVÍRACÍ DOBA:OTEVÍRACÍ DOBA:

pondělí - pátek 6 - 17 hod.

sobota 7 - 12 hod.

neděle 8 - 12 hod.

Všechny zveme

 k nákupu!

ŽALUZIE KRČMÁŘ
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory

    www.zaluziecz.cz
    e-mail: clona@tyhan.cz

Firma: 465 612 077
Mobil: 602 412 012
Privat: 465 612 602

564 01 ŽAMBERK
SNP 1348

PRODEJNA BARVY - LAKYPRODEJNA BARVY - LAKY
ROKYTNICE V O.H.

e-mail: petr.maminak@tiscali.cz

Kontakt: 494 595 360, mobil: 603 276 733

 nabízí širší sortiment nátěrových hmot
   a ostatní materiál

 sádrokartonové desky KNAUF
 tepelná a zvuková izolace URSA (množstevní slevy) 
 stropní kazety, vruty do dřeva, hřebíky, zednické nářadí
 suché maltované směsi, lepidla na dlažbu
 tmely, lepidla na veškeré povrchy
  barvy disperzní, syntetické, mořidla, laky, lazury

   malířské barvy: PRIMALEX - KLASIK - BRILLANT Q
  barvy na okna: HERBOL, OVERSOL, OKNOL
  antikorózní nástřikové  a nátěrové barvy na auta

 fasádní barvy dle odstínu

TRAFIKA KUNC PETRTRAFIKA KUNC PETR
ROKYTNICEROKYTNICE v O. h. v O. h.

NABÍDKA  DVD NA MĚSÍC KVĚTEN 2008 :

 VRATNÉ LAHVE 
     (SVĚRÁK)

 MISS POTTER
 MRTVÁ DÍVKA
 POSLEDNÍ 

     PŘÁNÍ
 PRODÁM ŠÉFA 

     ZN. SPĚCHÁ

 RŮŽOVÝ PANTER
 MODESTY
 DOKONALÁ RASA
 BAREVNÝ ZÁVOJ
 ŠTĚSTÍ VE HŘE
 BEOWULE (KRÁL 

BARBARŮ

Jídelna Jídelna 
(bývalá Selka) Rokytnice v O.h.(bývalá Selka) Rokytnice v O.h.

Radka KlementováRadka Klementová
nabízí:

obědy -50,-, bez polévky - 45,-
domácí oslavy

na objednávku: 
 Houskové knedlíky
 Bramborové knedlíky + špalíčky
 Buchty
 Buchtičky atd

.
Těšíme se na Vaši návštěvu!
Tel: 494 595 174, mobil: 774 313 341

DÁLE NABÍZÍME KE GRILOVÁNÍ: 

PEVNÝ ALOBAL, HROCENÉ ŠPEJLE, TÁCKY 
ALOBAL., DŘEV. UHLÍ, BRIKETY …



MĚSTO
ROKYTNICE 
V ORLICKÝCH HORÁCH
517 61
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